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میز خبر خبر

تغییر نسل ها هر 5 سال 
یکبار

معاون رئیــس جمهــور در امــور زنان و 
خانواده با بیان اینکه طــرح ارتقای تاب آوری 
اجتماعی در اکثر اســتانها تــا دو مرحله اجرا 
شده و در ۹۴۰ نقطه پر آســیب طرح ارتقای 
تــاب آوری اجتماعی را اجــرا کرده ایم گفت: 
این طرحها باید یقینا توســعه یابد. این طرح 
به ایجاد تشکیلات موثر برای اشتغال، تشکیل 
تعاونی و صندوق خرد و هم افزایی در ســطح 
محلی می انجامــد و به نوعی نقشــه راه تاب 

آوری و مقابله با آسیب ها بوده است.
به گزارش ایسنا، معصومه ابتکار در مراسم 
انعقاد تفاهم نامه با ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
با بیان اینکه در موضوع اعتیاد و آسیبها بیشتر 
با نگاه پیشــگیرانه برخــورد کردهایم گفت: 
بیشــترین کارکرد ما تا پایان دولت نیز تمرکز 
بر ظرفیــت ســازی خواهد بود کــه در قالب 
طرحهایی چون ارتقای تــاب آوری دنبال می 

کنیم. 
وی افزود: این طرح در اکثر اســتانها تا دو 
مرحله اجرا شده و در ۹۴۰ نقطه پرآسیب طرح 
ارتقای تاب آوری اجتماعــی را اجرا کردهایم. 
این طرحها باید یقینا توسعه یابد. این طرح به 
ایجاد تشــکیلات موثر برای اشتغال، تشکیل 
تعاونی و صندوق خرد و هم افزایی در ســطح 
محلی می انجامد و نقشه راه تاب آوری و مقابله 

با آسیب ها بوده است.
ابتکار با اشــاره به طرح دیگری که معاونت 
زنان با موفقیت پیش برده اشــاره کرد و گفت: 
طرح گفــت وگوی ملــی خانواده در دســت 
اجراســت. توجه به خانواده بــه عنوان کانون 
مهم بلوغ اجتماعی را مدنظر داریم. اما خانواده 
گسســته، طبعا کارکرد لازم را هــم نخواهد 
داشــت و می تواند دروازه ورود به آســیبها از 
جمله اعتیاد باشــد. مرحلــه اول طرح در ۳۱ 
اســتان اجرا و مرحله دوم نیز در اکثر استانها 
در دست اجراست و به مهارتهای فردی توجه 

ویژه دارد.
معاونــت رئیس جمهــور در امــور زنان و 
خانواده به شکاف بین نسلی اشاره و اظهار کرد: 
فاصله ذهنی نسل ها آنقدر زیاد شده که اکنون 
می گویند هر پنج ســال یکبار نســل عوض 
می شــود در حالی که قبلا هر ۳۰ سال یکبار 

نسل تغییر می کرد.
ابتکار به اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی نیز 
اشــاره کرد و گفت: یکــی از راهکارهای مهم 
پیشــگیری از اعتیاد، ایجاد اشتغال است. اگر 
بتوانیم اشتغال را به ویژه برای زنان سرپرست 
خانوار فراهم کنیم گام مهمی در پیشــگیری 
برداشــته ایم. طرح هایــی در زمینه توســعه 
مشاغل نوین خانوادگی با همکاری وزارت رفاه 
با جامعه هدف ۱۲ هزار زن سرپرســت خانوار 

در دست اجرا داریم.

۶ درصد مصرف کنندگان 
مواد مخدر زنان هستند

دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: 
حدود ۲ میلیــون و ۸۰۰ نفر مصــرف کننده 
مواد مخدر در کشور داریم و شمار زنان در این 
زمینه ۱۵۶ هزار نفر و برابر با ۶ درصد جمعیت 

کل معتادین است.
به گزارش مهر، ســردار اســکندر مومنی 
دبیرکل ســتاد مبــارزه با مــواد مخدر صبح 
امروز در مراســم امضای تفاهم نامه همکاری 
میان معاونت زنان و خانــواده رئیس جمهور و 
این ســتاد گفت: در دنیا حدود ۲۸۰ میلیون 
مصرف کننده مــواد مخدر داریــم و از تعداد 
مصرف کنندگان نیز ۳۳ درصد مربوط به زنان 
بوده که سهم کشورهای آســیایی حدود ۱۰ 

درصد است.
مومنی با ارائه آن رهایــی در حوزه اعتیاد، 
ابراز داشــت: حــدود ۲ میلیــون و ۸۰۰ نفر 
مصرف کننده مــواد مخدر در کشــور داریم 
و شــمار زنان در این زمینه ۱۵۶ هــزار نفر و 
برابر با ۶ درصد جمعیت کل معتادین اســت. 
میانگین سنی زنان مصرف کننده نیز ۳۳ تا ۴۴ 
ســال بوده و حدود ۷ دهم درصد دانشجویان 
نیز مصرف کننده هســتند. در حال حاضر نیز 
۶۷ مرکز تحت نظارت ســازمان بهزیســتی 
برای درمــان و ترک مصرف کننــدگان مواد 
مخدر داریــم.  وی افزود: در حــال حاضر ۶۶ 
درصــد از جمعیت کشــور و ۶۸ درصد بانوان 
برای پیشــگیری از اعتیاد اعلام آمادگی کرده 
اند. بیش از ۳۰ درصــد دانش آموزان نیز اعلام 
کردند که بــه دلیل عدم امکان رد پیشــنهاد 
مصرف مواد، معتاد شــده اند. به علاوه میزان 
مقاومت زنان در برابر پیشــنهاد مصرف مواد 
مخدر ۳ برابر اســت. دبیر کل ســتاد مبارزه 
با مــواد مخدر تصریــح کرد: جــا دارد تلاش 
گســترده تری در حوزه اعتیاد بانــوان انجام 
دهیم و در هر استانی که ظرفیت آن را داشته 
باشــیم، مراکز درمانی بانوان معتاد را تاسیس 

خواهیم کرد.

ویروس آنفلوانزا همزمان با آغاز فصل پاییز در ایران 
شایع شده و تلفاتی هم داشــته، اما نکته مهم مراجعه 
دیرهنگام برخی بیماران است که از ابتلا به این بیماری 

آگاه نیستند.
به گزارش مهر، همزمان با سرد شدن هوا و تغییرات 
جوی، شــاهد افزایش موارد ابتلا به ویــروس آنفلوانزا 
در کشــور بوده ایم. به طوری که تا کنون نیز تعدادی از 
هموطنان ما بر اثر ابتلا به این بیمــاری، جان خود را از 
دســت داده اند. در این بین، برخی از بیمارانی که بر اثر 
ابتلا به این ویروس فوت شــده اند، دچار بیماری زمینه 
ای بوده اند. ضمن اینکه برخی نیز به دلیل دیر مراجعه 

کردن به پزشک و بیمارستان، فوت شده اند.
آنطور که علی رضا رئیســی معاون بهداشت وزارت 
بهداشت، عنوان داشته است، تا چند روز گذشته بیش 
از ۴۲۰۰ نفر در کشــور به این بیماری مبتلا شده اند و 
۵۶ نفر نیز از اول مهر ۹۸ تاکنون، به دلیل ابتلا به آنفلوانزا، 
جان خود را از دســت داده اند. البته آنچه مسلم است، 
تعداد مبتلایان به این ویروس و فوت شدگان در اثر ابتلا 
به این بیماری، بیش از گزارش های هفته گذشته وزارت 
بهداشت اســت. همانطور که کیانوش جهانپور رئیس 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، در 
گفتگو با خبرنگار مهر، عنوان داشته است، تعداد افراد 
مبتلا روزانه بالا می رود ولی آمارهای اعلامی وزارتخانه 

هفتگی است.
شنیده ها حاکی از این است که تعدادی از فوتی ها در 
اثر ابتلا به آنفلوانزا، به خاطر اینکه علائم بیماری را جدی 
نگرفته و فکر کرده اند که یک ســرماخوردگی ســاده 
است، دیر به پزشــک مراجعه کرده و در نتیجه، درمان 
آنها ناموفق بوده اســت. از همین رو، وزارت بهداشــت 
در روزهای گذشــته در برنامه های مختلف تلویزیونی 
که با حضور مســئولان و مدیران و همچنین پزشکان 
متخصص برگزار شده است، تلاش کرده است مردم را 

از خطرات این بیماری و علائم آن آگاه سازد.
مســعود مردانی متخصص بیماری هــای عفونی، 
در گفت وگو بــا مهر، گفت: مهم تریــن علامت ابتلا به 
آنفلوانزا، تب ناگهانی و بــالای ۴۰ درجه، به همراه درد 

استخوان هاست.
وی در توضیح تفــاوت ســرماخوردگی و آنفلوانزا، 
افزود: فردی که ســرما می خورد، دچار آبریزش بینی و 
عطسه می شود. اما، آنفلوانزا با درد بدن و تب بالای ۴۰ 

درجه همراه است که باید سریع به پزشک مراجعه کرد.
این متخصص بیمــاری های عفونی بــا عنوان این 
مطلب که فرد دچار ســرماخوردگی نیاز به پزشــک و 
دارو ندارد، گفت: استراحت در منزل و خوردن مایعات، 
می تواند به بهبود سریع ســرماخوردگی کمک کند. 
اما، آنفلوانزا نیاز به معاینه پزشــک و بعضا، بستری در 

بیمارستان دارد.
مردانی در پاسخ به این سئوال که آنفلوانزا بیشتر کدام 
افراد را تهدید می کند، اظهار داشت: افرادی که بیماری 
زمینه ای دارند، بیشتر باید از آنفلوانزا بترسند. بیماران 
قلبی عروقی، افراد دیابتی، دیالیــزی، بیماران ریوی و 
افرادی که مبتلا به سرطان هستند، می بایست بیشتر 
مراقب باشند که آنفلوانزا نگیرند. همچنین، کودکان زیر 

۶ سال و مادران باردار نیز، باید مراقب باشند.
این در حالی است که علائم سرماخوردگی معمولا به 
صورت تدریجی شروع شده و طی یک الی سه روز بروز 
می کند، در حالی که علائم آنفلوانزا به صورت ناگهانی 
و طی چند ســاعت بروز می کند. به طــور کلی علائم 
سرماخوردگی و آنفلوانزا تا حدی شبیه هم هستند، با 
این تفاوت که سرماخوردگی معمولا خفیف تر است و 
ممکن است بدون تب و یا با تب پایین باشد، در حالی که 
آنفلوانزا معمولا با تب بالا همراه است و مدت زمان لازم 

برای بهبود آنفلوانزا طولانی تر از سرماخوردگی است.
بر اساس رصد وزارت بهداشــت، پنج استان کشور 
تا هفته گذشــته بیشــترین افراد مبتلا به آنفلوانزا را 
داشــته اند. آن طور که رئیس مرکــز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت بهداشــت، به خبرنگار مهر، گفت: 
اســتان های کرمان، کهگیلویه و بویراحمد، مازندران، 
گلستان و خوزستان، بیشترین افراد مبتلا را داشته اند. 
در همین حال، علیرضا رئیسی معاون بهداشت وزارت 
بهداشت، اظهار داشت: بیشــترین مرگ و میر آنفلوانزا 
در کشور مربوط به استان های تهران، مازندران، کرمان 
و آذربایجان شرقی است. در عین حال، شاهد تعطیلی 

مدارس یکی از استان های مرزی کشور به دلیل شیوع 
آنفلوانزا بوده ایم. اما، نام این اســتان در بین ۵ اســتان 
دارای بیشــترین بیمار مبتلا به آنفلوانزا نبوده اســت. 
بر اســاس اعلام آموزش و پرورش اســتان سیستان و 
بلوچستان، مدارس این اســتان تا روز یکشنبه ۱۷ آذر 
تعطیل خواهند بود. در همین حال، کیانوش جهانپور 
رئیــس مرکز روابط عمومــی و اطلاع رســانی وزارت 
بهداشــت، در واکنش به چنین تصمیمی، به خبرنگار 
مهر، گفت: توصیه وزارت بهداشــت، تعطیلی مدارس 
نیست. وی با تاکید بر رعایت بهداشت فردی و عمومی 
در جامعه به منظور پیشگیری از انتقال ویروس آنفلوانزا، 
افزود: مــا توصیه می کنیــم که دانش آمــوزان دچار 
ســرماخوردگی و آنفلوانزا، در خانه بمانند و استراحت 
کنند. فرشید رضایی کارشناس مرکز مدیریت بیماری 
های واگیر وزارت بهداشــت، مهم ترین راه پیشگیری 
از انتقال ویروس آنفلوانزا را، شستن صحیح دست ها با 
آب و صابون عنوان کرد و گفت: ویروس آنفلوانزا به مدت 
۳۰ دقیقه روی دست ها می ماند و از همین رو، شستن 

دست ها با آب و صابون، خیلی مهم است.
وی با عنوان این مطلب کــه در ۹۹ درصد موارد اگر 
بیمار به موقع نزد پزشک برود، اقدامات درمانی جواب 
می دهد، ادامه داد: اگر بیمــار مبتلا به آنفلوانزا با تنگی 
نفس به همراه خس خس سینه و سرگیجه مواجه شد، 

حتما به پزشک مراجعه کند.
علیرضا رئیسی معاون بهداشــت وزارت بهداشت، 
با عنوان این مطلب که امسال شــیوع آنفلوانزا زودتر از 
سال گذشته آغاز شد، گفت: ســویه غالب این ویروس، 

مهاجم تر و از نوع H۱N۱ اســت که شدت و مرگ و میر 
بیشتری دارد. حسین عرفانی رئیس اداره مراقبت مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، در گفتگو 
با خبرنگار مهر، به آخرین وضعیت اپیدمی آنفلوانزا در 
کشور پرداخت و گفت: با توجه به سیر نزولی افراد مبتلا، 
برآورد می کنیم که ظرف دو تا سه هفته آینده، موج این 

بیماری فروکش کند.
وی در پاســخ به این ســئوال که آیا موج دوم و سوم 
آنفلوانزا نیز در پیش اســت، افزود: بر اساس مطالعات 
و روند اپیدمی ها و اطلاعات جمع بندی شــده ، پیش 
بینی می شــود که آیا موج دوم و ســوم بیماری در راه 
اســت یا خیر، که هنوز اطلاعــات در این زمینه خیلی 
دقیق نیست و خیلی سخت است که بگویم این بیماری 
با موج دوم و ســوم همراه خواهد شد. عرفانی با تاکید بر 
اینکه پیش بینی می کنیم که بیماری آنفلوانزا تک موج 
باشد، تصریح کرد: قضاوت کردن برای موج های بعدی 
بیماری، زود است. رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت 
بیماری های واگیــر وزارت بهداشــت، در واکنش به 
تعطیلی مدارس در برخی استان های کشور، گفت: به 
هیچ وجه با این قبیل تصمیمات موافق نیستیم و مورد 

تایید وزارت بهداشت نیست.
عرفانی ادامه داد: بر اســاس دستورالعمل مشترک 
میــان دو وزارتخانه بهداشــت و آمــوزش و پرورش، 
تعطیلی کلاس های درس به این شــکل است که اگر 
در یک کلاس تعداد دانش آموزان مبتلا از حدی بالاتر 
باشد، فقط همان کلاس تعطیل شــود. همچنین اگر 
چند کلاس درس با چنین مشکلی مواجه شدند، فقط 
همان آموزشگاه تعطیل شــود. همین طور، اگر شدت 
بیماری در ناحیه یا منطقــه ای از آموزش و پرورش بالا 
بود، به همین شــکل خواهد بود و تعطیلی مدارس در 
استان غیر کارشناسی است و با دستورالعمل کشوری 
تطبیق ندارد. وی با عنوان این مطلب که گروه ســنی 
۵ تا ۱۴ سال به عنوان گروه دانش آموزی کشور یکی از 
کمترین گروه های مبتلا به ویروس آنفلوانزا هســتند، 
گفت: خوشبختانه اپیدمی این بیماری در سن مدرسه 
مشاهده نشده است. در حالی که تعطیل کردن مدارس 
باعث خواهد شــد دانش آموز در خانه نماند و در بیرون 
بیمار شود و همین مســئله باعث خواهد شد وقتی به 
مدرســه می آید، تازه جرقه انتقال بیمــاری رخ دهد و 

نتیجه معکوس از تعطیلی مدارس می گیریم.
رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریــت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشــت، در واکنش به تعطیلی مدارس 
برخی اســتان ها با هماهنگی دانشــگاه علوم پزشکی 
اســتان های مربوطه، افــزود: در تعطیلــی مدارس 
چند اســتان، از هیچ کدام از شــاخص های مربوط به 

دستورالعمل کشوری تبعیت نشده است. 

پیدا و پنهان ویروس آنفلوانزا در ایران

شهردار تهران عنوان کرد که خبر مربوط به صندلی های اتوبوس درست 
منعکس نشده است. به گزارش ایسنا، پیروز حناچی صبح در حاشیه افتتاح 
فاز اول شــهید نجفی رســتگار با حضور در جمع خبرنگاران با بیان اینکه با 
افتتاح این پروژه رانندگان دیگر لازم نیســت برای دسترسی به بزرگراه امام 
رضا)ع( وارد محدوده مسکونی شــوند، گفت: با اجرای این پروژه آرامش در 
محلات جنوب شــرقی پایتخت از جمله مشــیریه ایجاد می شود و هدایت 

ترافیکی دیگر از داخل محلات نیست.
وی در مورد طراحــی پروژه های عمرانــی جدید در پایتخــت در دوره 
مدیریت شــهری جدید گفــت: مــا در دوره جدید با توجه بــه محدودیت 
منابع، اولویت هــای عمرانی را در نظــر گرفتیم و با افتتاح گیشــا و زیرگذر 
اســتاد معین بخش زیادی از پروژه های درشت مقیاس شــهر تهران تمام 
عمرانی جدیدی تعریف کنیم. حناچــی افزود: این پروژه ها در مقیاس محلی می شــود و می توانیم با توجه به نگاه جدیدی که به شــهر داریم پروژه های 

هســتند و با اینکه مگاپروژه نیســتند اما تاثیر زیادی بر زندگی مردم دارند، 
از جمله می توان توســعه قلمرو عمومی در محلات را داشــته باشیم که در 

شعارهای مان نیز به آن توجه شد و در بودجه نیز این ردیف دیده شده است.
وی در خصوص انتشار خبری در مورد فروش صندلی اتوبوس های بی آر 
تی با بیان اینکه اصل خبر اساسا درست نیست و این خبر هم درست منعکس 
نشده بود گفت: در این شــرایط سخت هیچ عقل ســلیمی به دنبال فروش 
صندلی و افزایش کرایه نیست و چیزی که توضیح داده شده بود با خبری که 

منعکس شده بود متفاوت است.
حناچی افــزود: این صحبت در حاشــیه یک برنامه در مورد اســتفاده از 
ظرفیت های استارت آپی بیان شــده و عنوان شده بود که می توان از ظرفیت 
اتوبوس های خصوصی برای تقاضاهای انبوه بر از طریق اپلیکیشن اقدام کرد 

و این ربطی به فروش صندلی های اتوبوس های بخش عمومی ندارد.

مســئولین قوه قضاییه در ماه های اخیر بر این مســاله تاکید داشــتند که 
فعالیت شوراهای حل اختلاف باید به فلســفه اصلی خود یعنی صلح و سازش 
برگردد. به گــزارش مهر، در زمان های دور ریش ســفیدان کانــون مذاکره یا 
میانجیگری بودند که منتج به »صلح و ســازش« در دعاوی می شد. ابن همان 
فرهنگی است که امروز دیگر تمایلی برای اجرای آن وجود ندارد چراکه جامعه 
از فرهنگ گفت وگو محوری برای حل بحران ها و اختلافات خارج شــده و افراد 
دیگر به دنبال سازش و مصالحه نیستند. عملکرد شورای حل اختلاف به همین 
فرهنگ مغفول مانده مردمی بر می گردد و جای خالی آن را نهادی به نام شورای 
حل اختلاف پر می کند. نهادی که دارای ریشــه اصــلاح و میانجیگری و برای 
حاکمیت بخشیدن بیشــتر به اراده مردم در رسیدگی به امور قضایی غیر مهم 
ایجاد شده است. این یعنی نهاد مذکور هم از اعتبار مردمی و هم اعتبار قضایی 
برخوردار است. رویکرد اصلی این نهاد که تحت نظر قوه قضاییه فعالیت می کند 
را ماده یک قانون شورای حل اختلاف مصوب سال ۱۳۹۴ مشخص کرده است 
و هدف از تشکیل این شوراها را حل اختلاف و صلح و سازش بین افراد حقیقی و 
حقوقی غیر دولتی اعلام می کند. البته  گسترش فرهنگ صلح و سازش یکی از 
اهداف این نهاد است اما یکی دیگر از اهداف شوراهای حل اختلاف بر می گردد 
به کاهش ورودی پرونده ها و نیز کاهش ارجاع دعاوی به بدنه دستگاه قضایی و 

در نتیجه کاهش زندانیان.
ریاست دستگاه قضایی در چندماه اخیر اظهارات بســیاری در مورد نحوه 
فعالیت این نهاد حقوقی و قضایی داشت و در این راستا بر اصلاح لایحه مربوط 
به قانون شــورای حل اختلاف تاکید کرد. این در حالی است که حجت الاسلام 
والمسلمین سید ابراهیم رئیسی مرداد ماه امسال بخشنامه ای را هم در رابطه با 

شوراهای حل اختلاف صادر کرد.
 در قسمتی از این بخشنامه آمده است: »با توجه به اهمیت صلح و سازش و 
نقش آن در احقاق حق و پیشــگیری از اطاله دادرسی و با توجه به تکلیف مقرر 
در ماده ۱۹۲ قانون آیین دادرســی کیفری و ماده ۱۸۸ قانون آیین دادرســی 

دادگاه های عمومی و انقــلاب در امور مدنی مبنی بر ســعی و تلاش در جهت 
ایجاد صلح و ســازش بین طرفین پرونده و بــا توجه به مفاد مــاده ۱۱ قانون 
شــوراهای حل اختلاف و فراهم آوردن زمینه تحقق مــاده ۸ این قانون، لازم 
است«. آنچه ریاست دستگاه قضا تحت عنوان ماده ۸ به آن اشاره داشت مبتنی 
بر این است که شوراها با تراضی طرفین برای صلح و سازش در کلیه امور مدنی 
و حقوقی و کلیه جرایم قابل گذشت و جنبه خصوصی جرایم غیرقابل گذشت 
اقدام می کنند. یعنی هر فردی که هرگونه ادعا و مطالبه ای دارد می تواند از این 
طریق وارد شوراها شده و دادخواست خود را مطرح کند. اکنون در دوره تحول 
قضایی، صحبت از احیای صلاحیت های شــورای حل اختلاف است و لایحه 
اصلاحیه قانون مربوط به شوراهای حل اختلاف در قوه قضائیه در حال بررسی 

و تدوین است. 
حکمتعلی مظفری توضیحات کاملی را در اینباره ارائه کرده است و می گوید: 
اصولا باید به این نکته توجه کنیم که شوراهای حل اختلاف که به آنها صلاحیت 
قضایی داده ایم و به پرونده های مردم رســیدگی کرده و رای می دهند به دنبال 
چه هدفی هســتند؟ اگر قرار اســت با ایجاد این شوراها دادگســتری در کنار 
دادگستری دیگری ایجاد کنیم ولی اسم آن را شــورای حل اختلاف بگذاریم، 

این مزیت خاصی ندارد.
رئیس مرکز امور شــوراهای حل اختلاف ادامه داد: نظر بر این است که این 
سیستم عوض شود. اگر قرار باشد نام آن را عوض کنیم همان مجموعه را در کنار 
دادگستری می آوریم و به جای اینکه مثلا ۵ شعبه باشد ۱۰ شعبه ایجاد کرده 
و در  آنجا کارمند اضافه می کنیم در صورتی که هدف از ایجاد شوراها این نبوده 
بلکه این بوده است که این شوراها با انجام مصالحه از ورود پرونده ها به سیستم 
قضایی و دادگســتری جلوگیری کرده و در واقع موضوع به مصالحه ختم شود 
نه به رســیدگی قضایی و صدور حکم. مظفری با بیان اینکه صدور حکم را خود 
دادگستری هم می توانست انجام دهد، گفت: بهترین فرصت دوران تحول است 
که شوراهای حل اختلاف از این زاویه انحرافی که احیانا اتفاق افتاده، دوباره به 

سیستم اصلی خود که همان بحث صلح و سازش و توسعه آن است برگردد.
وی ادامه داد: اگر صد درصد فضای شوراهای حل اختلاف در اختیار صلح و 
سازش قرار گیرد طبعا امکان بسیار گسترده ای برای این خواهد بود که بتواند 
بیشــترین تعداد از پرونده ها را به مصالحه ختم کند،  بنابراین از این جهت در 
لایحه پیش بینی شده که شــوراهای حل اختلاف در آینده و بازه زمانی تعیین 
شــده این کار را انجام دهند چون یک باره نمی شــود صلاحیت های قضایی را 
گرفت و به شوراهای دادگستری ارسال کرد. مظفری در رابطه با اصلاحیه این 
لایحه توضیح داد: یکی از نکات مهم اصلاحیه لایحه شــوراهای حل اختلاف 
همین بحث سلب صلاحیت قضایی است که باید به طور جدی تر بررسی شود. 
از ناحیه مرکز شوراهای حل اختلاف پیشنهاداتی در این رابطه مطرح و ارسال 
شده است. رئیس مرکز امور شوراهای حل اختلاف در اولین نشست خبری خود 
با اصحاب رسانه آمار جالبی از خدمات این نهاد قضایی در راستای کمک به حل 
و فصل اختلافات ارائه کرد. حجت الاسلام والمســلمین مظفری از ایجاد صلح 
و سازش در ۱۶۳ پرونده قتل توســط این مرکز در نیمه  نخست سال خبر داد.

معاون رئیس قوه  قضاییه با بیان اینکه بخش عمــده ای از پرونده های کیفری 
به جرایم قابل گذشــت باز می گردد، تصریح کرد: این پرونده ها مانند توهین، 
ایراد ضرب و جرح و ترک نفقه می تواند در شوراهای حل اختلاف مختومه شود. 
از ســوی دیگر چندی پیش نیز غلامحسین اســماعیلی، سخنگوی دستگاه 
قضا در چهاردهمین نشست خبری از صلح و ســازش در ۳۱۴ پرونده قصاص 
خبر داد و گفت: فقط در شهرســتان شوشــتر، در ایام اخیر ۱۴ پرونده قصاص 
به سازش منجر شد. در شهرستان بشــاگرد یک درگیری که هشتاد سال بین 
دو طایفه ادامه داشت و دو نفر به قتل رســیده بودند، با تلاش های همکاران به 
صلح و سازش انجامید. مطابق آمار موجود، شوراها در سال ۹۷، ۳ میلیون و ۸۷۰ 
هزار پرونده را مختومه کردند و از مجموع ۲۴ هــزار پرونده مورد اعتراض برای 
دادگســتری، بیش از ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار پرونده اصلا به دادگستری نرفته و 

مختومه شده اند.

حناچی:

هیچ عقل سلیمی به دنبال فروش صندلی اتوبوس و افزایش نرخ کرایه نیست

فربه شدن شوراهای حل اختلاف از دعاوی خرد

 مراقبت از جنگل ها 
تعطیل نمی شود

سرپرســت ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخیزداری با بیــان اینکه پایــش جنگل ها و 
مراتــع پس از ســهمیه بندی بنزیــن تعطیل 
نخواهــد شــد، گفــت: ما بــرای گشــت و 
مراقبت های خود برنامه ریــزی خواهیم کرد؛ 
چرا کــه وظیفه اصلی ما حفاظــت از جنگل ها 
و مراتع اســت. خسرو شــهبازی در گفت وگو 
با ایســنا، در پاســخ به این پرســش که برنامه 
ســازمان جنگل ها برای تامین هزینه سوخت 
نیروهای جنگلبانی چیســت، اظهــار کرد: از 
زمان ســهمیه بندی و افزایــش قیمت بنزین 
تاکنون هیــچ نیرویی به دلیــل کمبود بنزین 
به مــن مراجعه نکرده اســت. در حــال حاضر 
دولت تصویب کرده اســت که ســهمیه ای به 
دســتگاه های دولتی تعلق نگیرد و ما نیز از این 
قانون مســتثنی نیســتیم. سرپرست سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری با اشــاره به اینکه 
در حال حاضر ما باید برای گشت و مراقبت های 
خود در جنگل برنامه ریزی داشــته باشــیم، 
تصریــح کــرد: گشــت و مراقبت هــای ما در 
آینده باید به ســمت الکترونیک شــدن پیش 
برود تــا بتوانیــم از سیســتم های ماهواره ای 
برای مراقبت از جنگل هــا و مراتع و رصد آتش 
سوزی استفاده کنیم. شهبازی با تاکید بر اینکه 
پایش نیروهای حفاظتــی ما در جنگل تعطیل 
نخواهد شــد، گفت: از فرمانده یگان حفاظت 
ســازمان جنگل ها خواســته ام تا برنامه های 
خود در ارتباط با گشــت و مراقبــت را گزارش 
دهد. سرپرســت ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری با تاکید بر اینکــه وظیفه اصلی ما 
حفاظت از جنگل ها و مراتع است، افزود: دولت 
حتماً موضــوع کمبود اعتبارات بــرای تامین 
بنزین نیروهای حفاظتی را در بحث کســری 

بودجه دستگاه ها در نظر خواهد گرفت.

تأکید برادغام معاونت 
عمرانی وحمل و نقل

مهرـ تأکید بر ارتقا و بهره وری خطوط موجود 
مترو از اولویت های دو سال آینده مدیریت شهری 
در حوزه توســعه حمل و نقل همگانی است که 
باید در دستور کار مدیریت شــهری قرار بگیرد. 
چند هفته ای اســت که کمیسیون های شورای 
شهر تهران اولویت های دو ســال آینده خود بر 
مبنای برنامه پنجساله سوم شــهرداری تهران 
در کمیسیون تلفیق مورد بررســی قرار داده اند . 
این اولویت ها در هم اندیشی شبانه اعضای شورا 
و شهردار هم به تایید رسیده است. اولویت های 
اعلام شــده از سوی کمیســیون عمران و حمل 
و نقل شورای شــهر تهران برای دوسال آینده  در 
چهار محور استوار است. نخستین محور اولویت 
های این حوزه است؛ در این بخش بر ارتقا و بهره 
وری از خطوط موجود مترو با تکمیل ساختمان و 
تجهیزات و افتتاح ماهانه یک ایستگاه تأکید شده 
است، همچنین تکمیل و بهره برداری حداقل دو 
پارکینگ )خط چهار مترو و یکی از خطوط سه یا 
۶( با روش مشارکت در مجتمع های ایستگاهی 
از جمله درآمد حاصل از پلازای اکباتان، بازنگری 
در طرح تفصیلی بــا رویکرد توســعه مبتنی بر 
حمل و نقل همگانی )POD( به شــعاع حداقل 
۳۰۰ متر، آغاز پروژه های جدید و ایجاد شــاخه 
های کوتاه برای خطوط راه اندازی شده از جمله 
خط سه به خیابان نیاوران، شــمال خط یک به 
خیابان نلسون ماندلا و ولیعصر، جنوب خط سه 
به منطقه ۱۸ و ۱۹ و شــمال غربی خط چهار در 
منطقه پنج،اجرای مصوبه شورای اقتصاد جهت 
تأمین حداقل سه هزار دستگاه اتوبوس جدید و 
هزار دستگاه بازسازی و تأمین ۶۰۰ واگن از محل 
مصوبات شورای اقتصاد از دیگر محورهایی است 
که کمیسیون عمران و حمل و نقل مطرح کرده 

است.  

افزایش جهانی گازهای 
گلخانه ای 

کارشناســان مطالعات جوی اعلام کرده اند 
که بــا وجود کاهــش مصرف زغال ســنگ در 
ســال جاری میلادی )۲۰۱۹(، میزان انتشار 
کربن دی اکســید اندکی افزایش یافته است. 
به گزارش ایسنا، تحلیل ســالانه پروژه جهانی 
کربن از روند انتشــار نشــان می دهد که کربن 
دی  اکسید در سال ۲۰۱۹ میلادی با ۰.۶ درصد 
افزایش مواجه بوده است. این افزایش به دلیل 
ادامه رشد شدید در استفاده از نفت و گاز است. 
از زمان تنظیم توافق پاریس در ســال ۲۰۱۵ 
میلادی، میزان انتشــار کربن دی اکسید چهار 
درصد افزایش یافته اســت. سال گذشته تولید 
گازهای گلخانــه ای با افزایش شــدید تقریبا 
ســه درصدی مواجه بود کــه مهم ترین عامل 
آن تقاضای زغال ســنگ در چین بوده اســت. 
هم چنین تقاضای نفت افزایش یافته که ناشی 

از رونق بازار جهانی اتومبیل بوده است. 


